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Úvod 
Vážení spoluobčané a chalupáři, 
druhé číslo zpravodaje jste právě našli 

ve Vaší zasněžené schránce. Určitě víte, co 
to napovídá. Ano, nedá se tomu utéct, blíží 
se Vánoce. Ale ještě před nimi si můžete 

v našem zpravodaji přečíst, co se u nás 
událo v letošním roce a něco z toho, co se 
chystá v roce příštím.

Napsal Václav Konečný

Slovo starosty
Vážení občané, chalupáři a přátelé obce, 
máme za sebou první rok činnosti nové-

ho zastupitelstva a bylo by tedy vhodné 
provést malou rekapitulaci tohoto období. 
Z mého pohledu to určitě nebyl jednodu-
chý rok. Bylo potřeba převzít agendu úřa-
du, navnímat a zorientovat se ve stávající 
organizací dokumentů, v zažitých postu-
pech, o legislativě ani nemluvě. To, co 
jsem si po zvolení musel a stále ještě mu-
sím vyslechnout doma, se do veřejného 
prostoru psát opravdu nesluší. Na nule se 
také začínalo s databází kontaktů, postup-
ně se tedy sháněly kontakty na všechny 
spolupracující firmy, úřady a osoby. Toto 
je z velké části dokončeno, kontakty jsou 
nyní na úřadě sdíleny i s místostarostou 
a účetní. Příští starosta bude mít tuto data-
bázi krásně naplněnou a k dispozici stejně 
jako veškerou další evidenci. 

Z letošních realizovaných akcí jste urči-
tě zaznamenali domovní popelnice, kte-
ré pravidelně zdobí naše ulice. Tomuto 
tématu se budu věnovat detailněji i níže. 
Druhou akcí pak byla oprava boční čás-
ti obecního víceúčelového domu, kterou 
jsem avizoval v jarním čísle zpravodaje. 
Oprava tedy byla v průběhu srpna a září 
zrealizována. Došlo k výměně střešní kry-
tiny a v prostorách místního pohostinství 
byl zhotoven nový podhled i se svítidly, 
položena podlahová krytina a vymalo-
váno. Přirozeně se během oprav objevilo 
několik předem neznámých problémů 
a náklady proto byly mírně vyšší. Jedním 
z těchto problémů byly např. nevyhovující 
rozvody elektřiny, které byly v celé míst-
nosti nahrazeny měděnými. Celkově byly 
náklady přibližně 1 050 000 Kč a díky do-
taci činily výdaje obce zhruba 600 000 Kč. 
Protože prostory pohostinství jsou vlastně 
jako nové, tak jsme ještě upravili i některé 

vybavení. Namísto velkých předimenzo-
vaných teplovzdušných kamen jsme poří-
dili nová kamna o třetinové velikosti a od-
povídajícím výkonu. Nechaly se vyrobit 
nové regály a odstranily se stávající boxy. 
Na příští rok je ještě naplánováno pořízení 
lavic a stolů právě na místo těchto boxů. 

U pohostinství bych se ještě zastavil. Na 
jaře zastupitelstvo oslovili manželé Dole-
žalovi s žádostí o provozování pohostin-
ství s plánem na využití pro širší kliente-
lu. Jejich představa nás zaujala natolik, že 
jsme se rozhodli ukončit nájemní smlouvu 
s původním nájemcem a od června mají 
pohostinství v nájmu právě zmínění man-
želé. A nutno říct, že zatím sliby naplňují. 
Nejen že do svého podnikání investovali 
nemalé finance na zvýšení kvality a další 
zkulturnění prostředí, ale rovněž značně 
rozšířili nabídku sortimentu. Prostředí 
udržují v čistotě a to včetně nadstandard-
ní péče o výčepní zařízení. Výsledkem 
pak je, že si nyní můžeme zajít na piva 
různých pivovarů čepovaná jako od pro-
fesionálů, k tomu si dát pizzu nebo něco 
drobného na zub. Zkrátka nepřijdou ani 
nepivaři – v nabídce jsou i vína, koktejly, 
nealko a dobrá káva. Vzato dohromady 
nové prostředí společně spolu s novou ob-
sluhou obci přineslo nejen příjemné místo 
pro setkávání, ale i prostor pro pořádání 
kulturních akcí i soukromých oslav s ob-
sluhou. Možná jste také zaznamenali, že 
při znovuotevření pohostinství po opravě 
provozovatel nechal prostory i vysvětit 
panem farářem z Bohuslavic.

 Původně jsme měli na rok 2023 v plá-
nu nákup automobilu pro JSDH. Bohu-
žel výše nákladů společně s podmínkami 
dotace nás, po konzultaci s SDH, nako-
nec vedly k rozhodnutí dotaci odmítnout 
a auto nepořizovat. Automobil by totiž 

bylo možné využívat opravdu pouze na 
zásahy jednotky SDH obce, ve zvláštních 
případech pak i částečně pro SDH. Niko-
liv ale pro jiné účely, jako je doprava obča-
nů na různé akce apod. Pokud bude třeba, 
tak bude výhodnější pořídit ojeté vozidlo 
s širšími možnostmi využití.  

Priority projektů na příští rok budou 
probírány na prosincovém zastupitel-
stvu, takže bych nerad předbíhal. Jedno 
z témat určitě bude i výkup parcel k Bo-
huslavicím, protože zájem o výstavbu 
nových RD příliš neklesá, ale Raková 
nyní nemá stavební pozemky. Pokud 
chceme udržet mladé rodiny, tak jim 
toto musíme zajistit. Další rozpracova-
nou a nadále živou oblastí je i kanaliza-
ce. Před vydáním stavebního povolení 
se ještě objevil problém s jednou parce-
lou, kde bylo nutné vyřešit dědictví po 
již dávno zesnulých bývalých občanech 
naší obce. To se zdárně podařilo a obec 
nakonec parcelu i vykoupila. Nic tedy již 
nebrání pokročit ke stavebnímu povole-
ní. Pro další postup bude nutné zvážit 
řadu hledisek. Shodou okolností některé 
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Z činnosti zastupitelstva obce
Stručné závěry z řádných zasedání za-

stupitelstva obce od vydání posledního 
zpravodaje: 

Zasedání zastupitelstva obce dne 28. 4. 2023
Zastupitelstvo projednalo a schválilo:
• převedení zůstatku hospodaření MŠ do 

fondu rezerv
• závěrečný účet a účetní závěrku obce 

a MŠ
• smlouvu o zpětném odběru s EKO-KOM
• objednání popelnic na domovní tříděný 

odpad
• dar Bohuslavické farnosti
• dar Charitě Konice
• konání a výdaje na Den matek
• výpověď nájemní smlouvy na pohos-

tinství
• vyhlášení záměru na pronájem pohos-

tinství

Zasedání zastupitelstva obce dne 26. 5. 2023
Zastupitelstvo projednalo a schválilo:
• jmenování ředitelky MŠ
• nájemce pohostinství
• smlouvu o zřízení věcného břemen 

s EG.D.

• smlouvu o poskytnutí dotace na opra-
vu víceúčelového domu

• vypsání výběrového řízení na dodava-
tele opravy víceúčelového domu

• firmu AVE CZ na svoz domovních po-
pelnic s tříděným odpadem

• konání a výdaje oslavy sv. Anny
• finanční příspěvek SDH
• zorganizování zájezdu na Znojemské 

vinobraní
Zastupitelstvo projednalo a neschválilo:
• uspořádání výběrového řízení na do-

davatele dopravního prostředku pro 
JSDH

Zasedání zastupitelstva obce dne 4. 8. 2023
Zastupitelstvo projednalo a schválilo:
• jmenování povodňové komise
• firmu NVB LINE na vyasfaltování míst-

ních cest
• výdaje na drobnější opravy v pohostin-

ství
• dodatek č. 1 s nájemcem pohostinství 

(prominutí nájemného po dobu opra-
vy)

• zrušení zájezdu na Znojemské vino-
braní

Zasedání zastupitelstva obce dne 18. 9. 2023
Zastupitelstvo projednalo a schválilo:
• dodatek č. 1 ke smlouvě na opravu ví-

ceúčelového domu
• nákup teplovzdušných kamen do po-

hostinství
• smlouvu o zřízení věcného břemen 

s EG.D.
• dodatek č. 1 ke smlouvě s AVE CZ – 

svoz kontejnerů na tříděný odpad
• finanční příspěvek SDH
• dar společnosti Zet-My
• dar Charitě Konice
• koupi parcely č. 1115/19

Zasedání zastupitelstva obce dne 3. 11. 2023
Zastupitelstvo projednalo a schválilo:
• výdaje na akci rozsvícení vánočního 

stromečku
• návrhy změn OZV
• pořízení AED Defibrilátoru
• zhodnocení financí na termínovaném 

vkladu
• omezení svícení veřejného osvětlení

Napsal Václav Konečný

z obcí v mikroregionu Konicko jsou již 
ve fázi budování kanalizace. Máme tedy 
možnost zjistit, jak se v současné době 
předpokládané plány a náklady liší od 
reality. 

Jak jsem již informoval v loňském čísle 
zpravodaje, ještě před začátkem volební-
ho období skončila účetní obce a toto jako 
by předznamenalo průběh celého dalšího 
roku. Na jednom zasedání zastupitelstva 
jsem neprozřetelně řekl, že letošek je ro-
kem ukončení řady spoluprací. Narážel 
jsem tehdy na to, že má vypršet řada 
dlouhodobých smluv. To jsem ale nevě-
děl, co vše ve skutečnosti v tomto směru 
nastane.

Takže chronologicky: 
• Odstoupení zastupitele Petra Hajkra: 

po více, jak 16ti letech ve vedení obce se 
rozhodl skončit i jako zastupitel. Vzhle-
dem k délce působení a nesmazatelným 
stopám, které v obci zanechal, je to za 
mě rovněž velká změna, která by zde 
měla být uvedena.   

• Hospoda: již jsem zmínil nového pro-
vozovatele

• Ředitelka MŠ: paní Voglová plánova-
ně v srpnu odešla do důchodu a jako 
nová ředitelka byla vybrána a násled-
ně i jmenována stávající učitelka paní 
Eva Sedláková. Tímto jí přejeme hodně 
úspěchů v nové funkci. 

• Odvoz kontejnerů: majitel firmy, které 
nám vyvážela kontejnery na sklo, papír 
a plasty zemřel a firma ke konci září 
ukončila svoji činnost. Z nabídek na za-
jištění této služby byla nejvýhodnější ta 
od firmy AVE CZ, která nám sváží tří-
děný domovní odpad. 

• Elektřina: ke konci roku končí smlouva 
se stávajícím dodavatelem elektrické 
energie pro budovu obecního úřadu, 
kapličku a hřiště, a bylo tedy nutné pro-
vést nové výběrové řízení. Jako nový 
dodavatel elektřiny pro tato místa byla 
tedy vybrána firma Innogy.

• Veřejné osvětlení: ke konci ledna 2024 
končí smlouva, která se týkala vybudo-
vání a provozování veřejného osvětle-
ní. Tím přechází provozování na obec 
a bylo potřeba s předstihem rovněž za-
jistit dodavatele el. energie pro veřejné 
osvětlení. Opět byla vybrána firma In-
nogy. 

• Obchod: v listopadu jsem pak utrpěl 
velký šok, protože mi provozovatelka 
obchodu oznámila, že na konci ledna 
2024 plánuje ze zdravotních a časo-
vých důvodů zavřít obchod v Rakové. 
Toto by byla velká ztráta, protože ob-
chod je skvěle zásoben a reaguje i na 
individuální potřeby občanů. I podle 
Vašich nedávných reakcí na tuto no-
vinku soudím, že Vám obchod není 

lhostejný a jste s ním více jak spokoje-
ni. Naštěstí to nyní vypadá, že je vše na 
dobré cestě a obchod bude pokračovat, 
jak jej známe.

 
Jednotlivě by to nepůsobilo tak zajíma-

vě, ale pokud vidím všechny ty změny 
takto pohromadě, tak je to opravdu k za-
myšlení. S trochou nadsázky by se dalo 
říct, že nám snad někdo nepřeje. 

V každém případě konec jednoho zna-
mená vždy začátek něčeho nového. Dou-
fám a pokusím se zapracovat na tom, aby 
ve výsledku tyto změny byly přínosem.

Úplně na závěr svého příspěvku jedna 
staronová informace. Určitě víte, že má 
obec své internetové stránky na adrese 
www.rakova.cz. Na těchto stránkách v sek-
ci aktuality přímo na úvodní stránce najdete 
vše, co je řečeno v hlášení rozhlasem a ješ-
tě řadu dalších informací, které v běžném 
hlášení nejsou. Jedná se o nabídky firem, 
různá oznámení, pozvánky na akce, které 
nesouvisí přímo s obcí. Doporučuji tedy 
stránky navštěvovat. Nyní je návštěvnost 
poměrně nízká a je to škoda. Máme také 
možnost rozesílat hlášení i formou SMS 
zpráv, pokud budete mít o tuto formu in-
formování zájem, sdělte nám to na obecním 
úřadě. V případě, že bude zájemců více, tak 
tuto službu určitě zprovozníme.

Napsal Václav Konečný, starosta obce
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Aktuality z naší obce
Vážení, milí spoluobčané a chalupáři, 
v letošním roce nás opustil pan Drahomír 
Bátek. Upřímnou soustrast pozůstalým.

Dítě se u nás v tomto roce nenarodilo 
žádné a od posledního vydání zpravoda-
je jsou našimi novými spoluobčany Jiří 
Zeman a Lukáš Klepper.
Odstěhovali se Pavla Březníková a Ivana 
Weinhauerová. 

Významná životní výročí oslaví v první 
polovině příštího roku tito spoluobčané:

Krčová Marie  80 roků
Kalábová Zdeňka 80 roků
Hejlová Anna  75 roků
Studená Marie  75 roků
Langer Vladimír  70 roků
Kýrová Alena  60 roků
Martincová Jitka  50 roků

Pavel Jedlička  50 roků
Hajkr Petr  50 roků

Obec Raková u Konice měla k měsíci  
listopadu 205 obyvatel. 

Napsal Pavel Hudeček, 
místostarosta obce

Okénko Sboru dobrovolných hasičů
Vážení čtenáři, spoluobčané, bratři i se-

stry hasiči. Byl jsem pověřen výborem 
SDH, abych Vás seznámil s činností míst-
ního sboru za uplynulého půl roku a s ob-
dobím následujícím.

Na přelomu dubna a května jsme se tra-
dičně vypravili pro májku a následně jí 
vztyčili na naší návsi. 13. 5. jsme uspořá-
dali odpolední posezen jakožto naše Otví-
rání studánek. 

29. 7. proběhla naše největší letošní 
akce a tou byla oslava sv. Anny spojená 
s posezením a večerní taneční zábavou. 
Vystoupila kapela Kalibos. Za hojné 
účasti jsme důstojně oslavili tento svátek 
naší obce.

Naši členové se také zúčastnili ve stej-
nokroji oslav Božího těla v Bohuslavicích. 
Taktéž jsme přijali pozvání na účasti při 
oslavě opravy kostela. 

Co se pracovní činnosti týče, proběhlo 
čištění přítoku horního rybníku, stavba 
nové kůlny u udírny na hřišti, ale také už 
samozřejmá celoroční údržba a opravy 
naší techniky. Každému členu, který přilo-
žil ruku k dílu, velmi děkujeme.

Všechny činnosti hasičského sportu na-
šeho sboru jsou utlumeny kvůli téměř nu-
lovému zájmu.

V průběhu měsíce září bylo úspěšně 
dokončeno jednání okolo dotace od SZIF, 
o které jste jistě už zaslechli. Přes veškeré 
obrovské problémy bylo díky spolupráci 
nového i starého zastupitelstva dobojová-
no. Velký dík patří nejen paní Štěpánkové, 
ale i všem ostatním zúčastněným. Jelikož 
by i tak byla spoluúčast na dotaci pro sbor 
likvidační, bylo požádáno zastupitelstvo 
o částečný příspěvek. Této žádosti bylo 
vyhověno. 

Poslední akcí SDH bude Výroční valná 
hromada, její termín není v době vydání 
zpravodaje ještě znám a bude oznámen 
dodatečně. Všichni jste srdečně zváni.

Jan Hajkr ml.
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S blížícím se koncem roku nastává čas 
bilancování. Proto mi dovolte se krátce 
ohlédnout za událostmi začátku školního 
roku. Koncem srpna jsme se rozloučili po 
dlouholetém působení v naší mateřské 
škole s paní Janou Voglovou, která mnoho 
let působila na pozici paní učitelky a od 
roku 2012 vedla naši školu jako ředitelka. 
Touto cestou bych jí ještě jednou ráda po-
děkovala za její práci a její obětavost při 
vzdělávání a výchově několika generací 
dětí.

Ve své nové funkci ředitelky společně 
s novou paní učitelkou Leonou Kunov-
skou budeme usilovat o pokračování vy-
tváření dobrého jména MŠ. Nadále bude 
naší snahou obohacovat dětem jejich den-
ní program v průběhu předškolních let 
a zajistit jim dostatek mnohostranných 
podnětů k aktivnímu rozvoji a učení.

Rády bychom obnovily setkávání rodi-
čů v MŠ při společných akcích. Tak zvané 
„Dýňobraní“ máme za sebou. Zde si rodi-
če společně s dětmi v pohodové atmosféře 
vyráběli veselé dýně a ochutnali dýňovou 
polévku, kterou vařily samotné děti. Nyní 
nás čeká vánoční tvoření, na kterém po-
hostíme rodiče vlastnoručně upečenými 
perníčky. Vánoční besídkou se nám snad 
podaří naladit atmosféru Vánoc.

Finanční podporou jsou nám zdroje 
z Operačního programu Jan Amos Ko-
menský - Šablony I. Z tohoto fondu čer-
páme finance na různé akce, dopravu za 
vzdělávacími programy a na pořádání 

projektových dnů v MŠ. Jeden takový 
nás čeká v prosinci k týdennímu tématu 
„Z pohádky do pohádky“, kdy se děti se-
známí s výrobou dřevěných loutek „Od 
dřeva k loutce a k pohádce“.

Už tradičně se vydáme společně se ZŠ 
a MŠ Laškov na vánoční program „Kouzlo 
adventu“ na zámek v Náměšti na Hané, 
kde se děti seznámí s vánočními tradicemi 
a budou mít možnost vyrobit si svůj vlast-
ní výrobek v místní dílničce.

Za zmínku určitě stojí, že jsme s dětmi 
měli v MŠ „Jablíčkový den“, kdy jsme si 
upekli výborný štrůdl. V říjnu jsme při-
jali pozvání na prohlídku HZS Konice, 

která se líbila nejen klukům. Nyní se děti 
začaly účastnit plaveckého výcviku. Spo-
lečně s MŠ a ZŠ Bohuslavice nás čeká 20 
lekcí na plaveckém bazénu v Mohelnici. 
Se vstupem do nového roku připravuje-
me další zajímavé akce, už se na ně moc 
těšíme.

Ráda bych využila této příležitosti a po-
děkovala obecnímu zastupitelstvu za fi-
nanční podporu a všem rodičům a příz-
nivcům naší školy za spolupráci.

Za celý kolektiv MŠ bych všem obča-
nům přála klidné prožití vánočních svátků 
a pevné zdraví do nového roku 2024.

Eva Sedláková, ředitelka MŠ

Okénko mateřské školy
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Okénko Komunitního centra
Vážení a milí spoluobčané, 
ráda bych Vás touto cestou seznámila 

s děním kolem našeho komunitního centra.
Od dubna letošního roku jsme vstoupili 

do nového projektu s názvem ,,Jsme spo-
lu – komunitní činnost v Regionu HANÁ“. 
Projekt navazuje na předchozí projekty 
MAS, díky kterým vzniklo 11 komunitních 
center v Regionu Haná. V jednotlivých ko-
munitních centrech jsou rozvíjeny aktivity 
podporující zapojování rodičů pečujících 
o malé děti, široké veřejnosti a seniorů 
do komunitní a dobrovolnické činnosti. 
Pokračovat budou výchovně vzdělávací, 
edukační a kulturní aktivity a aktivity za-
měřené na propojování generací.

V našem centru jsme se v červnu se-
tkali při prezentaci kosmetiky Tian-De. 
Vyzkoušeli jsme si ošetření pleti a rukou. 
Také jsme se dozvěděli, jak pečovat o po-
kožku těla a o vlasy.

V říjnu nám přijeli prezentovat svoje zá-
žitky a postřehy cestovatelé manželé Ho-
řínkovi. Tentokrát to bylo o Indonésii, Bali 
a Jávě. Při promítání fotografií jsme mohli 

obdivovat krásy zemí, do kterých se větši-
na z nás jinak nepodívá.

Koncem října jsme si v komunitním 
centru vyrobili dušičkovou výzdobu na 
hroby. Na dřevěné podložky jsme si naa-
ranžovali svíčky, různé větvičky a ozdoby.

Ke konci listopadu také proběhlo již tra-
diční zdobení perníčků. Letos jsme si ještě 
navíc nazdobili perníčkový vánoční stro-
meček.

Na příští rok plánuji nějaké akce, které 
ještě musím promyslet a doladit.

 Pokud máte jakýkoliv námět na činnost 
nebo aktivitu, která by měla být v našem 
komunitním centru realizována, nebo po-
kud máte zájem se aktivně do komunitní 
činnosti zapojit a přispět k rozvoji společ-

ného života v naší obci, neváhejte mě kon-
taktovat, nebo napište Váš nápad a vhoďte 
jej do schránky na obecním úřadě.

Napsala Marcela Hajkrová

Slovo pana faráře
Milé dámy, vážení pánové,
jsem rád, že skrze tento článek Vás mohu 

pozdravit. Máme před očima už adventní 
věnec, vánoční strom, vánočně nazdobené 
ulice a domácnosti. V myšlenkách si před-
stavujeme tu idealistickou a trochu naivní 
představu o vánočním klidu a pohodě. Proč 
naivní? Protože začíná asi nejvytíženější 
období celého roku. A to nemyslím jenom 
na všechny adventní, vánoční či novoroční 
setkání, besídky, koncerty apod. Dilema: 
jestli na všechno budu mít čas? A kde je ješ-
tě čas připravit vaše domácnosti a rodiny 
na blížící se svátky? Nákupy, úklid a dár-
ky. Můžeme vůbec říci, že existuje nějaká 
vánoční pohoda? Bohužel, nic takového 
neexistuje. Je to docela tvrdá realita. Jenom 
když se podíváme na příběh narození Je-
žíše, není to žádná pohádka: tvrdá realita 

politického rozhodnutí císaře, sčítaní lidu, 
cesta Josefa a Marie z Nazareta do Betléma. 
Místo přívětivé porodnice – stáj a zvířata. 
Místo klidu po narození – útěk do Egypta. 
Docela náročné okolnosti. Tak přesně vy-
padají Vánoce. Ale nemusíme zoufat. Po-
kud první Vánoce byly vzdálené naivním 
představám o pohodě a pohádkové iluzi, 
nemusíme být nervózní nebo nešťastní, že 
se něco pokazí. A klidně si můžeme odpus-
tit nějakou chybu (nebo únavu) během vá-
nočních příprav.

Přejí Vám, abyste uprostřed všech pra-
covních povinností, uprostřed toho, do 
čeho se vám chce a do čeho vás nutí okol-
nosti zachovali vnitřní radost, pohodu du-
cha, naději a klid. Pamatujte, že ten nejlepší 
dárek je velmi blízko: život, rodina, přátele 
a všechny krásné zážitky, za které jste vděč-

ní. Přeji Vám následně do nového roku, 
abyste byli těmi, kteří dokážou sjednoco-
vat. Nežijeme v ideální společnosti. Nikdo 
z nás není dokonalý, ale chtějme si navzá-
jem pomáhat, abych se já a se mnou ostatní 
lidé  alespoň trošku stávali lepšími. Tak si 
to přejme o Vánocích. Buďme těmi, kteří 
budou sjednocovat a pomáhat. Přeji Vám 
koneckonců hodně síly, zdraví, trpělivost 
a optimismus. A pokud to trochu půjde, 
přidejte chvilku vánočního odpočinku. Ať 
dobrý Bůh Vám žehná, ať žehná celé obci!

Na „půlnoční mši“ do bohuslavického 
kostela zvu 24.12. v 22.30 hod. 

Denní vánoční mše na Boží vánoční hod 
25.12. v Bohuslavicích bude jako obvykle 
v 8 hod.

Napsal o. Pawel Zaczyk,  
farář Bohuslavice u Konice

Společenské okénko
Akce, které se letos konaly jsou zmí-

něny v příspěvcích komunitního centra 
a SDH, nebudu je tedy zbytečně opako-
vat. V prosinci jsou v plánu ještě dvě dal-
ší akce. První je rozsvěcování stromečku, 
které se konalo v pátek 8. prosince. Le-

tos nebylo možné uspořádat vystoupení 
dětí z MŠ, protože ve školce máme pouze 
velmi malé děti, se kterými nejde vystou-
pení plnohodnotně nacvičit. Jako náhra-
da bylo zajištěno vystoupení žáků ZUŠ 
Konice.

Poslední akcí pak bude silvestrovský oh-
ňostroj. Na společenské akce v příštím roce 
budeme chtít určitě vyčlenit více výdajů 
z rozpočtu a pokusíme se kromě tradičních 
událostí uspořádat něco zajímavého.
 Napsal Václav Konečný
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Závěr
Vzhledem k tomu, že se blíží vánoční svátky a konec roku, tak bych rád na Váš všechny i trochu 
apeloval – řady věcí si totiž nevážíme, bereme je jako samozřejmost. To je možné ve městě, ale ne v malé 
vesničce, jako je ta naše. Většinu věcí a služeb zde máme pouze díky obětavosti druhých a to se nebavím 
pouze o obchodě, pohostinství nebo komunitním centru. Máme tu SDH, které je připraveno zasáhnout, 
kdykoliv bude potřeba, řadu spoluobčanů, kteří jsou ochotni pomoci svým sousedům nebo i všeobecně obci. 
Za vším stojí vždy jednotlivci, a to často bez jakékoliv odměny i v případě obchodu nebo pohostinství 
to v žádném případě není na zbohatnutí. Nic z toho prosím neberme jako samozřejmost. 
Samozřejmost to totiž zdaleka není. Važme si těchto lidí a pokud nic jiného, 
tak jim alespoň čas od času poděkujme. Úplným závěrem Vám všem přeji 
veselé Vánoce, bohatého ježíška, šťastný nový rok a hlavně, ať se všichni 
v rodinném kruhu sejdete v plném zdraví. 
      Napsal Václav Konečný 

Odpady
S tímto tématem se budu ještě několi-

krát vracet, protože stát na obce nadále 
tlačí a my jsme teprve na začátku cesty. 
Určitě jste zaznamenali zavedení domov-
ních popelnic na tříděný odpad. Byl jsem 
mile překvapen zodpovědným přístupem 
naprosté většiny obyvatel. Popelnic máme 
ještě dostatek, takže pokud budou mít do-
mácnosti, které se nezapojily, zájem, tak 
se mohou kdykoliv zastavit na obecním 
úřadě. 

Reálná data, jak moc jsme se posunuli 
v procentech vytřídění, budeme mít bohu-
žel až za rok, což už je pozdě. Trochu nám 
ale napoví i výsledek za poslední čtvrtletí 
letošního roku. Další změny v třídění bu-
deme projednávat v prvním pololetí příš-
tího roku. Obecně z okolních obcí a bohu-
žel i ze stran odborníků zaznívá názor, že 
bez „zelené složky“ nelze požadovaných 
procent vytřídění dosáhnout. Tou „zele-
nou složkou“ je myšlen bioodpad – tráva, 
listí, větve, apod. Je to ale cesta, která se mi 
příliš nelíbí a nerad bych se jí vydal. Proč? 
Odpověď je jednoduchá – 1 cm úrodné 
půdy se tvoří 100 let a to především roz-
padem právě těchto materiálů. Pokud 
biodpad odvezeme jinam, tak se úrodná 
půda nebude mít z čeho tvořit a nako-
nec skončíme na neúrodné poušti, jak se 
to již v některých částech světa děje. Ide-
ální stav je, aby byl biodpad využit tam, 
kde vznikl. Minulá zastupitelstva k tomu 
udělala významný krok tím, že nakoupila 

domovní kompostéry a štěpkovač na vět-
ve. Jsme tedy schopni si biodpad ve velké 
míře sami zpracovat. Bohužel toto není zo-
hledňováno ve stávající legislativě. Budu 
se tedy zatím snažit najít jiný způsob, jak 
se požadovaným procentům vytříděnosti 
přiblížit a snížit hrozbu pokuty. V někte-
rých městech a obcích provedli zajímavý 
experiment, kdy obsah popelnic na komu-
nální odpad vysypali na veřejně přístup-
ném místě a zjišťovali, co je hlavním obsa-
hem odpadu u jejich občanů a co lze ještě 
vytřídit. Toto u nás dělat nebudeme, ale 
možná mě v budoucnu uvidíte, jak před 
svozem nahlížím do popelnic. Chci Vás 
ujistit, že cílem bude opravdu pouze zjistit 
složení odpadu v obci, nikoliv co konkrét-
ní domácnost vyhazuje.    

Další změnou, kterou jste možná zazna-
menali, byl přechod od stávajících zvonů 
na tříděný odpad ke klasickým kontej-
nerům s horním výsypem. Důvod jsem 
naznačil již výše ve slovu starosty. Firma 
Bureš, která vyvážela kontejnery, ukon-
čila svoji činnost z důvodu úmrtí majite-
le. Bylo tedy nutné zajistit rychle nového 
dodavatele svozů. Bohužel kontejnery se 
spodním výsypem jsou používány pou-
ze na Jesenicku a v našem regionu, kde 
měla monopol firma Bureš. Neexistovala 
tedy firma, která by dokázala tyto kontej-
nery vyvážet. V průběhu vyjednávání se 
sice objevila jedna společnost, která byla 
ochotna kontejnery z Konicka svážet, ale 

nabídka nebyla nejvýhodnější. Nakonec 
jsme se tedy rozhodli využít služeb firmy 
AVE CZ, která nám sváží domovní popel-
nice na tříděný odpad a přejít na kontejne-
ry s horním výsypem. Nabídka byla ceno-
vě nejvýhodnější a byla ochotna i výhodně 
zapůjčit kontejnery. Nyní probíhá jedná-
ní s EKO-KOM, který zvažuje v prvním 
čtvrtletí roku 2024 podpořit obce dotací na 
nákup kontejnerů.     

V souvislosti s odpady je, stejně jako 
nyní téměř u všeho, na prvním místě otáz-
ka peněz. Zavedením domovního třídění 
nám vzrostou náklady na svoz, na druhé 
straně budeme dostávat větší odměnu na 
vytříděný odpad od EKO-KOM. Dle zku-
šeností z ostatních obcích tato odměna 
pokryje náklady na svoz. Pro informaci: 
EKO-KOM je sdružení, které na základě 
zákona obcím a městům vyplácí odměnu 
za vytříděný odpad.  Poplatek za odpady 
letos nebudeme zvyšovat. Zvýšení v bu-
doucnu se ale určitě nevyhneme. Jak jsem 
uváděl již minule,  částka za uložení ko-
munálního odpadu na skládce je neustále 
navyšována a na toto budeme muset vždy 
reagovat stejně jako ostatní obce. Poplatek 
za odpady, který nyní platíte, pokryje jen 
přibližně 50% celkové částky, kterou cel-
kově platíme za likvidaci odpadů. Zbytek 
jde z rozpočtu obce.   

Plánovací kalendář svozu domovních 
popelnic na plast a papír na rok 2024 na-
jdete v příloze tohoto zpravodaje.


